



Data for Governance Alliance

African voices for African policy

Cape Town, South Africa
6 June 2023

Opinion

Senegal's future hangs in the balance – #GardonsLesYeuxSurLeSénégal, West Africa's longest-standing democracy

Nyasha McBride Mpani

While the world is still grappling with the complexities arising from power struggles in Sudan, with two warlords vying for control, the situation in Senegal has added to the mounting problems on the African continent. Since February 2021, Ousmane Sonko, the leader of the Senegalese opposition, has faced charges of rape and of sending death threats. However, what started as a legal matter seems to have turned into a politically charged trial. Unfolding events have revealed a deeply troubling pattern of repression and injustice in Senegal.

The trial verdict handed down on June 1¹ has only served to deepen the sense of injustice felt by citizens. Instead of being sentenced for the alleged rape and death threats, Sonko was convicted of youth corruption, a charge that many deem absurd. According to Bamba Cissé, one of Sonko's lawyers, the two-year prison sentence imposed on Sonko has stripped him of his civil rights. Moreover, Sonko cannot exercise his right to appeal, as he was tried in absentia, Cissé said. The announcement of the sentence triggered spontaneous and violent demonstrations in several towns, leading to the deaths of 15 people, according to the government.

The excessive use of force by the authorities, a heavy-handed response to dissenting voices, not only exacerbates tensions but also undermines the principles of democracy and human rights.

The situation becomes even more alarming when we consider the plight of civil society leaders, such as Aliou Sané from Yen A Marre ("Enough") and the vice coordinator of F24, a coalition of political parties and civil society organisations, who have been imprisoned and charged with taking part in an

¹ https://www.lemonde.fr/en/international/article/2023/06/01/in-senegal-the-verdict-in-adji-sarr-v-ousmane-sonko-sparks-outrage-and-unrest_6028793_4.html#:~:text=In%20a%20court%20surrounded%20by,the%20February%202024%20presidential%20election

undeclared demonstration or public gathering and disturbance of the peace. These individuals, along with numerous other detainees, including minors, have become victims of a regime intent on silencing any opposition and maintaining its grip on power. Civic space is now in danger in Senegal, and it is very worrying.

Furthermore, the government's recent decision to suspend applications like Twitter, Facebook, WhatsApp, and Instagram only serves to stifle freedom of expression and suppress dissent. Such actions are nothing short of an attempt to control the narrative and limit the dissemination of information that contradicts the official government line. These restrictions are a cause for concern and have prompted widespread condemnations from rights organisations. In a statement, Samira Daoud, Amnesty International's regional director for West and Central Africa, denounced the restrictions. "These restrictions on the right to freedom of expression and information constitute arbitrary measures contrary to international law and cannot be justified by security imperatives²," Daoud said.

Senegal finds itself at a critical crossroads. In this alarming situation, it is crucial to highlight the sentiments of the Senegalese people themselves. According to Afrobarometer survey data (2022), it is evident that the citizens of Senegal have a strong yearning for democracy, with overwhelming numbers rejecting one-man rule and one-party rule. An astounding 89% and 87% of Senegalese, respectively, reject these autocratic forms of governance.

The data further reveal that the preference for democracy over any other alternative is remarkably high, with 84% of Senegalese expressing their desire for a democratic system. These statistics demonstrate that the people of Senegal firmly believe in the values and principles of democracy as the best way forward for their nation.

Interestingly, while the incumbent president hints that he will seek a third term, the Afrobarometer survey data clearly indicate that a large majority (79%) of Senegalese support the notion of limiting the presidency to a maximum of two terms. This resounding rejection of "third termism" highlights the widespread desire for democratic norms and adherence to constitutional term limits. Their views also reaffirm the position of the African Charter on Democracy, Elections and Governance (ACDEG), which opposes amendments or revisions to constitutions or legislation in a manner that infringes on the principles of democratic change of government.³

The disheartening reality is reflected in sentiments captured in the Afrobarometer survey. At least 53% of Senegalese believe that the country is "a democracy with major problems" or not a democracy at all, while 51% express dissatisfaction with the way democracy is functioning in the country. The ongoing wave of protests witnessed in Senegal serves to underline and reinforce the figures presented by Afrobarometer. These numbers vividly depict a nation at odds with the state of its democracy and the erosion of fundamental rights and freedoms.

Senegal stands at a critical juncture, where the aspirations of its people for a vibrant democracy are being trampled upon. The Afrobarometer data reflect the sentiments of the Senegalese citizens, who

² <https://www.amnesty.org/en/latest/news/2023/06/senegal-les-autorites-doivent-immédiatement-arreter-les-violences-policières-et-retablir-les-reseaux-sociaux/>

³ Article 23(5) of ACDEG.

yearn for a democratic future and reject the authoritarian tendencies exhibited by those in power. Senegal's future hangs in the balance. #GardonsLesYeuxSurLeSénégal!

Nyasha McBride Mpani is the Southern African project leader for the Data for Governance Alliance (based at the Institute for Justice and Reconciliation in South Africa). Views expressed are his own.

Twitter Handle: @NyashaMpani

Published originally in French at Press Afrik: https://www.pressafrik.com/L-avenir-du-Senegal-est-en-suspens-GardonsLesYeuxSurLeSenegal-la-democratie-la-plus-ancienne-d-Afrique-de-l-Ouest--Par_a258291.html?print=1

Alors que le monde est encore aux prises avec les complexités résultant des luttes de pouvoir au Soudan, avec deux seigneurs de guerre se disputant le contrôle, la situation au Sénégal s'ajoute aux problèmes croissants sur le continent africain. Depuis février 2021, Ousmane Sonko, le chef de l'opposition sénégalaise, fait face à des accusations de viol et de menaces de mort. Cependant, ce qui a commencé comme une affaire juridique semble s'être transformé en un procès politiquement chargé. Les événements qui se déroulent révèlent un schéma profondément troublant de répression et d'injustice au Sénégal.

Le verdict du procès rendu le 1er juin n'a fait qu'approfondir le sentiment d'injustice ressenti par les citoyens. Au lieu d'être condamné pour le viol présumé et les menaces de mort, Sonko a été reconnu coupable de corruption de jeunesse, une accusation que beaucoup considèrent comme absurde. Selon Bamba Cissé, l'un des avocats de Sonko, la peine de deux ans de prison infligée à Sonko lui a été retirée ses droits civils. De plus, Sonko ne peut pas exercer son droit d'appel, car il a été jugé par contumace, a déclaré Cissé. L'annonce de la condamnation a déclenché des manifestations spontanées et violentes dans plusieurs villes, entraînant la mort de 15 personnes, selon le gouvernement.

L'usage excessif de la force par les autorités, une réponse musclée aux voix dissidentes, non seulement exacerbé les tensions, mais mine également les principes de la démocratie et des droits de l'homme.

La situation devient encore plus alarmante lorsque l'on considère la situation des leaders de la société civile, tels qu'Aliou Sané de Y'en a Marre ("Ça suffit") et le vice-coordinateur de F24, une coalition de partis politiques et d'organisations de la société civile, qui ont été emprisonnés et inculpés pour participation à une manifestation ou un rassemblement non déclaré et trouble à l'ordre public. Ces individus, ainsi que de nombreux autres détenus, y compris des mineurs, sont devenus des victimes d'un régime déterminé à réduire au silence toute opposition et à maintenir son emprise sur le pouvoir. L'espace civique est désormais en danger au Sénégal, et c'est très inquiétant.

De plus, la récente décision du gouvernement de suspendre des applications telles que Twitter, Facebook, WhatsApp et Instagram ne fait qu'étrangler la liberté d'expression et réprimer la dissidence. De telles actions ne visent rien d'autre qu'à contrôler le récit et limiter la diffusion d'informations qui contredisent la ligne officielle du gouvernement. Ces restrictions sont préoccupantes et ont suscité de nombreuses condamnations de la part d'organisations de défense des droits. Dans une déclaration, Samira Daoud, directrice régionale d'Amnesty International pour l'Afrique de l'Ouest et du Centre, a dénoncé les restrictions. "Ces restrictions du droit à la liberté d'expression et d'information constituent des mesures arbitraires contraires au droit international et ne peuvent être justifiées par des impératifs de sécurité", a déclaré Daoud.

Le Sénégal se trouve à un carrefour critique. Dans cette situation alarmante, il est crucial de mettre en évidence les sentiments du peuple sénégalais lui-même. Selon les données de l'enquête Afrobaromètre (2022), il est évident que les citoyens du Sénégal aspirent à la démocratie, avec des chiffres écrasants rejetant la domination d'un seul homme et le règne d'un seul parti. Un étonnant 89% et 87% des Sénégalais, respectivement, rejettent ces formes autoritaires de gouvernance.

Les données révèlent en outre que la préférence pour la démocratie par rapport à toute autre alternative est remarquablement élevée, avec 84% des Sénégalais exprimant leur désir d'un système démocratique. Ces statistiques démontrent que le peuple sénégalais croit fermement aux valeurs et aux principes de la

démocratie comme le meilleur chemin à suivre pour leur nation.

Fait intéressant, alors que le président en exercice laisse entendre qu'il cherchera un troisième mandat, les données de l'enquête Afrobaromètre indiquent clairement qu'une large majorité (79%) de Sénégalais soutient l'idée de limiter la présidence à un maximum de deux mandats. Ce rejet retentissant du "troisièmisme" met en évidence le désir généralisé de normes démocratiques et de respect des limites constitutionnelles des mandats. Leurs points de vue confirment également la position de la Charte africaine de la démocratie, des élections et de la gouvernance (CADEG), qui s'oppose aux amendements ou révisions des constitutions ou de la législation d'une manière qui porte atteinte aux principes du changement démocratique de gouvernement.

La réalité décourageante se reflète dans les sentiments exprimés dans l'enquête Afrobaromètre. Au moins 53% des Sénégalais estiment que le pays est "une démocratie avec de graves problèmes" ou pas du tout une démocratie, tandis que 51% expriment leur insatisfaction à l'égard du fonctionnement de la démocratie dans le pays. La vague de manifestations en cours au Sénégal souligne et renforce les chiffres présentés par l'Afrobaromètre. Ces chiffres décrivent vivement une nation en désaccord avec l'état de sa démocratie et l'érosion des droits et libertés fondamentaux.

Le Sénégal se trouve à un carrefour critique, où les aspirations de son peuple pour une démocratie dynamique sont piétinées. Les données de l'Afrobaromètre reflètent les sentiments des citoyens sénégalais, qui aspirent à un avenir démocratique et rejettent les tendances autoritaires manifestées par ceux au pouvoir. L'avenir du Sénégal est en suspens. #GardonsLesYeuxSurLeSénégal!

Nyasha McBride Mpani est le responsable du projet pour l'Afrique australe au sein de l'Alliance pour les données au service de la gouvernance (basée à l'Institut pour la justice et la réconciliation à Cape Town, Afrique du Sud). Les opinions exprimées sont les siennes.

AYOBA FAYE

Mardi 6 Juin 2023 - 20:14

Source :
<https://www.pressafrik.com>



**Funded by the
European Union**